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      Аннотация

    
        
          The object of the study is the properties of cement-ash concrete with the addition of a polyfunctional modifier (PFM) intended for floors of industrial enterprises. The PFM composition includes a naphthalene-formaldehyde type superplasticizer and a vinyl acetate-vinylversatate copolymer. A prerequisite for the use of PFM additives in cement-ash concrete is the ability to actively influence the structure formation processes and, as a consequence, the properties of concrete with it. Using well-known chemical and physical methods, experimental data have been obtained on the effect of PFM additives on the degree of cement hydration, the kinetics of changes in the plastic strength of cement-ash stone during hardening. It was found that the introduction of the PFM additive allows one to reduce the open porosity and average pore sizes of cement-ash stone and also increase the pore size uniformity index. To study the properties of cement-ash concrete with PFM additive, the method of mathematical planning of experiments was applied, as a result of which a complex of mathematical models of water demand, water separation, volume of air involved, concrete strength under compression and bending was obtained. The models make it possible to quantitatively evaluate the effect on the indicated properties of concrete of water and ash-cement ratios, the content and ratio of PFM components, as well as design the compositions of cement-ash concrete with desired properties. The studies, the results of which are presented in the article, showed the possibility, with the help of PFM additives, to significantly improve the properties of cement-ash concrete, which are important when using them for floors of industrial enterprises and, in particular, reduce ultimate shrinkage deformations by 30–50 %, reduce by 1.5–3 times their abrasion and up to 20 % increase resistance to shock.
        

        
          Объектом исследования являются свойства цементно-зольных бетонов с добавкой полифункционального модификатора (ПФМ), предназначенных для полов промышленных предприятий. В состав ПФМ входит суперпластификатор нафталин-формальдегидного типа и сополимер винилацетата с винилверсататом. Предпосылкой к использованию добавки ПФМ в составе цементно-зольных бетонов является возможность с его помощью активно влиять на процессы структурообразования и, как следствие, на свойства бетона. С применением известных химических и физических методов получены экспериментальные данные о влиянии добавки ПФМ на степень гидратации цемента, кинетику изменения пластической прочности цементно-зольного камня в процессе твердения. Установлено, что введение добавки ПФМ позволяет уменьшить открытую пористость и средние размеры пор цементно-зольного камня а также увеличить показатель однородности пор по размерам. Для изучения свойств цементно-зольных бетонов с добавкой ПФМ применен метод математического планирования экспериментов, в результате реализации которых получен комплекс математических моделей водопотребности, водоотделения, объема вовлеченного воздуха, прочности бетона при сжатии и изгибе. Модели позволяют количественно оценить влияние на указанные свойства бетона водо- и золоцементного отношений, содержания и соотношения компонентов ПФМ, а также проектировать составы цементно-зольных бетонов с заданными свойствами. Исследования, результаты которых приведены в статье, показали возможность с помощью добавки ПФМ существенно улучшить свойства цементно-зольных бетонов, важные при использовании их для полов промышленных предприятий и, в частности, на 30–50 % уменьшить предельные усадочные деформации, снизить в 1.5–3 раза их истираемость и до 20 % повысить сопротивление ударным воздействиям.
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